淡江大學98學年度第2學期課程教學計畫表

	課程名稱
	(中)物理化學
	授課教師
	董崇民

	
	(英)PHYSICAL CHEMISTRY
	
	

	開課系級
	(中) 化材二B
	開課資料
	■必修

□選修
	□0（單學期）
□1（上學期）   ■2（下學期） □3（第3學期）
	3  學分


	先修科目
	(中)普通化學

	
	(英）TEDXB2B
	
	
	
	
	
	（英）GENERAL CHEMISTRY

	學系教育目標
	學生基本能力

	培育具備化學工程與材料工程專業知識、技能與素養的工程師人才。

	A具備與運用化學工程與材料工程的基礎與專業核心知識。
B具備化學工程與材料工程實驗系統之操作與數據分析能力。

C能分析與設計化學工程及材料工程製程與產品系統。
D能運用資訊工具以解決化學工程及材料工程專業問題。
E具備解決工程問題與持續學習能力。
F具備良好表達、溝通、協調與團隊合作能力。
G具備專業倫理、社會責任、國際視野與外語能力。

	 課程簡介 (限50~100字)
	物理化學是利用物理定律研究化學程序的一門科學，是從原子、電子及能量的基本觀念來解釋物質的性質，本課程分成上、下兩學期，下學期主要在使學生熟悉(1)化學反應平衡及反應自由能；(2)電化學反應及電池；(3)化學反應動力學及反應機構；(4)量子力學簡介。

	
	Physical chemistry is concerned with the physical principles that underlie chemistry. It seeks to account for the properties of matter in terms of fundamental concepts such as atoms, electrons, and energy. This course is given in two semesters. The second semester will discuss (1) the chemical equilibrium and Gibbs energy of reaction; (2) electrochemistry and electrochemical cells; (3) chemical reaction kinetics and reaction mechanism; (4) basic principles of quantum mechanics. 

	本課程教學目標與學生基本能力相關性

一、目標層次（選填）：1記憶、2瞭解、3應用、4分析、5評鑑、6創造。

二、單項教學目標分別對應「目標層次」有多項時，僅填列最高層次項即可（例如：「目標層次」可對應2、3項時，僅取3；對應3、5、6項時僅取6）。惟各項課程教學目標對應該系「學生基本能力」時，則可填列多項「學生基本能力」（例如：A、AD、BEF）。

	中文
	英文
	相關性

	
	
	目標層次
	學生基本能力

	1.使學生熟悉反應平衡並會計算平衡
常數、反應熱及反應自由能。 
	1. to learn the principles of chemical equilibrium, and be able to calculate the equilibrium constant, reaction heat and reaction free energy.
	4
	ACDE

	2. 使學生熟悉電化學反應及電池。  
	2. to be familiar with the electrolyte solutions, electrochemical reactions and electrochemical cells
	4
	ACDE

	3. 使學生熟悉反應動力並會計算速率
常數及活化能。
	3. to be familiar with the reaction kinetics and reaction mechanism, and be able to calculate the rate constant and activation energy.
	4
	ACDE

	4. 使學生熟悉連鎖反應、酵素催化反
應及自催化反應
	4. to be familiar with the chain reaction, catalytic and enzymatic reaction, autocatalytic reaction.
	4
	ACDE

	5. 使學生熟悉量子力學基本觀念、波
函數及Schrödinger方程式。
	5. to understand the basic concepts of quantum mechanics, wave function and Schrödinger equation.
	4
	ACDE

	課程目標之教學策略與評量方法

	課程目標
	教學策略（課堂講授、分組討論、參觀實習、其他）
	評量方法（出席率、報告、討論、小考、期中考、期末考、其他）

	1.化學反應平衡、平衡的移動、反應熱及反應自由能的計算
	1. 課堂講授及討論
	出席率、作業、小考、期中考、期末考

	2.電解質溶液性質、電化學電池、電池的應用
	2. 課堂講授及討論
	出席率、作業、小考、期中考、期末考

	3.反應速率式、基本反應、速率常數及活

化能、積分速率式
	3. 課堂講授及討論
	出席率、作業、小考、期中考、期末考

	4.連鎖反應、聚合反應、觸媒及酵素反應、

自催化反應
	4. 課堂講授及討論
	出席率、作業、小考、期中考、期末考

	5.量子力學簡介、波函數、Schrödinger方

程式
	5. 課堂講授及討論
	出席率、作業、小考、期中考、期末考

	授 課 進 度 表

	週次
	內容（Subject/Topics）
	備註

	1
	Chap. 7: Principles of chemical equilibrium
	

	2
	Chap. 7: The reaction Gibbs energy and the equilibrium constant
	

	3
	Chap. 7: The response of equilibrium to the conditions and the van’t Hoff equation
	

	4
	Chap. 8: Acid-base equilibrium and titrations
	

	5
	Chap. 9: The thermodynamic properties of electrolyte solution
	

	6
	Chap. 9: Electrochemistry and electrochemical cells
	

	7
	Chap. 9: Applications of standard potentials
	

	8
	Chap. 10: Molecular motion in gases and liquids
	

	9
	Chap. 11: The rates of reactions and the integrated rate laws
	

	10
	期中考試週
	

	11
	Chap. 11: The temperature dependence and the activation energy
	

	12
	Chap. 12: Accounting for the rate laws and reaction mechanism
	

	13
	Chap. 12: Chain reactions and polymerization kinetics
	

	14
	Chap. 12: Homogeneous catalysis
	

	15
	Chap. 13: Introduction to quantum mechanics
	

	16
	Chap. 13: The dynamics of microscopic systems and the Schrodinger equation 
	

	17
	Chap. 13: The information in a wave function
	

	18
	期末考試週 
	

	教學設備
	■電腦   ■投影機   □其他（　　　　　　　　）

	教材課本
	“Physical Chemistry”, Peter Atkins and Julio de Paula, 7th Ed., Oxford, 2006 

(歐亞圖書代理)

	參考書籍
	“Elements of Physical Chemistry” by Peter Atkins and Julio de Paula
4th Edition, Freeman & Oxford, 2007

	批改作業篇數
	5篇（本欄位僅適用於所授課程需批改作業之課程教師填寫）

	學期成績計算方式
	■平時成績：20 ％   ■期中考成績：35 ％    ■期末考成績：35 ％
■作業成績：10 ％   □其他（                      ）：   ％

	備考
	教學計畫表上傳步驟：教務處首頁點選「教務資訊」→「教學計畫表上傳」；網址：http://ap09.emis.tku.edu.tw/。

※非法影印是違法的行為。請使用正版教科書，勿非法影印他人著作，以免觸法。


表單編號：ATRX-Q03-001-FM201-02










